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 | הרב אליעזר קשתיאל בשלחת פרש

 הטבעיות והרוממות 

עוד לפני קריעת  -את העם...כי אמר אלוקים פן ינחם העם...וחמושים עלו בני ישראל...""ויהי בשלח פרעה  1

ים סוף וההתקלות עם המצרים על הים, כבר ישנה הנהגה אלוקית, "ויסב אלוקים", שמובילה את העם לא 

וני. בדרך הראשית אלא בדרך עקומה. בוחרים פה דרך עקומה שעוברת באזור קשה והכיוון שלה הוא לא הגי

יש פה שלושה דברים קשים ולא פשוטים. הקב"ה מיד מפיל לרגלי העם גם דרך עקומה, גם מדבר וגם כיוון 

דעות במכילתא מה טיבה של ההדרכה הזו. רבי אליעזר מסביר שכל ההנהגה  2לא הגיוני, אל הים. ישנם 

בלת התורה ובשביל לקבל האלוקית הזו הייתה לזכך את עם ישראל. נכון שיצאנו ממצרים אבל היעד הוא ק

תורה צריך להתמודד עם העולם האנושי הנוכחי שכפי שהוא בנוי כרגע יהיה לו קשה מאוד לקבל תורה. 

העולם האנושי שלנו מטבעו לא אוהב עמל, אדם מצד גופו מעדיף תמיד את המנוחה, העמל והטרחה הם נגד 

רך העמל והזריזות, לא לחפש מנוחה וקלות, הטבע. רבש"ע רוצה קודם כל להרגיל אותנו לדרכה של תורה, ד

 מה שיותר נוח. אדרבה "צריכים לייגעם בדרך". 

לא רק שיש דרך שמרגילה אותנו לטרחה, אנחנו גם מגיעים למקום מדברי והוא על פי ר' אליעזר מצרף ומזכך. 

המהר"ל אומר כשאדם מגיע למקום יישוב הוא יכול לארגן ולתכנן את החיים, במדבר אין סדר או משטר. 

שהוא מקום מאיים ומפחיד. העולם הנפשי שלנו מעדיף תמיד להישאר במקום המוכר, בהרגלים ובנורמות 

שלו, בדפוסי חיים רגילים. הנפש רגילה למוסכם ולמקובל, למה שמוטבע בה. ככה אי אפשר לקבל תורה 

א ישתנה? צריך להתמודד עם וליצור שינויים נפשיים. אם אדם ילך תמיד למה שהוא נורמטיבי אז איך הו

 העולם הנפשי הקבוע בנו ולהגיע למדבר. לייסר את ההרגלים הנפשיים. להכניע תכונות רעות. 

מעל הכול צריך להוליך אותנו לכיוון הים. למה?, זה לא הגיוני. רבי אליעזר מסביר שזה ניסוי גדול מאוד. 

שיבה ההגיונית שלו, וללכת לכיוון הים זה לא אדם רגיל לחשוב רק בהיגיון האנושי שלו, על פי צורת הח

הגיוני. הקב"ה מכריח אותנו להיפרד מההרגל הרוחני שלא אוהב עמל, ומההרגל הנפשי שאוהב את המוכר 

וההרגל, ולהיפרד מההיגיון האנושי שלא מאמין בה'. אנחנו הולכים ונפרדים מקומתנו האנושית. יש פה 

 דבר ים סוף"."דרך המ -הנהגה של מידת דין עליונה

לפי זה כל ההליכה היא חלק ממסע מתוכנן של כתישה, של ייסורים, של בירור פנימי למה אנחנו מסוגלים, 

 מה אנחנו יכולים להשתנות בקרבנו. לשנות גוף, נפש ושכל.

זה לא בשביל לייגע ולנסות ולצרף, זה  -רבי יהושע חולק על רבי אליעזר ומסתכל על כל זה בצורה שונה

מוליך אותנו במדבר זה כדי לתת לנו מן, זה שהוא מוליך אותנו לים זה עבור הניסים וזה שהולכים שהוא 

למסע זה לקבל תורה. המהר"ל מסביר שלרבי יהושע לא נכון לראות את הדרך כאילו מטרתה לשבור את 

שרבש"ע המציאות בה אנחנו נמצאים, אלא עיקר ההנהגה היא להפגיש אותנו עם גודל, עם מה זה אומר 

מוליך אותנו. ההיחשפות לניסים על ים סוף היא החשובה, ההליכה במדבר היא עבור נס המן, וההליכה בדרך 

 היא בשביל לקבל את התורה. 

                                                           
 ב"תשע, לא מוגהה-פנימישיכתוב  1
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דעות איך להסתכל על קריעת ים סוף ועל ההולכה של ה' אותנו אל ים סוף. האם זה בשביל לגרום לנו  2

הטבע והמחשבות הרגילות, או שעיקר המטרה זה להיפגש  התמודדות פנימית, סערה ומאבק, להתגבר על

 עם יד ה' והשגחתו, לראות כמה גדולה הנהגת ה' ולהתרומם על ידי כך. 

דברים ילוו את הליכתנו במדבר. הדבר הראשון זה  2 -בפסוק י"ט "ויקח את עצמות יוסף עמו...להאיר להם"

וסעים עם עצמות יוסף. הארון הולך במרכז המחנה. ארונו של יוסף, משה הולך עם הארון הזה אתו. אנחנו נ

אלמנטים שאתם עם ישראל ילך עד הגעתו לארץ.  2הדבר השני שילווה אותנו זה עמוד ענן ועמוד אש. 

עצמות יוסף, העצמיות של יוסף, הזהות הפנימית שלו. יוסף זה האיש שידע מה זה להתמודד, מה זה להיות 

מצבים מאוד מסובכים. האיש שידע לעמוד בניסיונות קשים. הוא מי במקום לא מוכר או ידוע, להיות ב

שהתגבר על יצריו, עבד על מידותיו. אדם שמיצה את כל העצמיות שלו, בגופו, בנפשו ובשכלו. איש שהוא 

כולו אמת של עבודה עצמית. אנחנו הולכים בדרך ואנחנו יודעים שהיא תהיה לא קלה, יהיה עמל, לא תמיד 

ל כאן, אנחנו צריכים איתנו דמות שתראה לנו מה אפשר להגיע. מהצד השני ה' מוסיף לנו הנהגה ההיגיון יובי

עמוד אש וענן, הנהגה שמעל הטבע. יש פה השגחה, ניסי ניסים. שני מרכיבים מלווים אותנו ביציאה  -מופלאה

פגש עם הרוממות ממצרים, שני ערוצים ומשימות רוחניות. מצד אחד לחשוף בקרבנו כוחות ומצד שני להי

 והגודל, עם ההנהגה הניסית בשיא תפארתה. 

שני הצירים הללו ילוו אותו גם כשנגיע אל הים עצמו. מה קורה בקריעת ים סוף? אפשר להסתכל עליה 

כאירוע של שבירת הטבע, כאירוע של התגברות על הטבעים. לפי חז"ל יש דעה שאומרת שבזכות יוסף נקרע 

ראה ארונו של יוסף. עצמות יוסף הם שקורעות את הים, כי יוסף גבר על טבעו, ביקע  -"הים ראה וינוס" -הים

את יצרו הטבעי, "וינוס ויצא החוצה", "הים ראה וינוס". ראוי ליוסף שיבקעו המים בזכותו. בזכות ההתגברות 

הגודל  והמאבק אז המציאות נקרעת בפנינו. אבל אפשר לראות אחרת, מה היא קריעת ים סוף? להיפגש עם

האלוקי, עם הנס העליון, "בשביל ירושלים נקרע הים", אומר רבי ישמעאל. כיוון שיש פה כזו קדושה אלוקית 

 עליונה שאנחנו מיועדים אליה, אז כולנו שייכים לנס. אנחנו שייכים לדבר עליון שמעל לטבע. 

פת הים נאמר "מה תצעק אליי בעוד ישראל עומדים על ש -רבי אליעזר ורבי יהושע נחלקו במדרש בעוד עניין

דבר אל בני ישראל ויסעו". "למדנו שהיה משה עומד ומתפלל". לכאורה מה רע בזה? רש"י מביא שני פירושים 

ולמעשה במכילתא יש את שני הפירושים בצורה קצת אחרת. רש"י אומר: "אמר הקב"ה למשה לא עת להאריך 

ליי, עלי הדבר ולא עליך". במכילתא זה כתוב בצורה בתפילה ישראל נתונים בצרה", "דבר אחר מה תצעק א

מה אתה מתפלל והרי ראית שהם הולכים על ידי עמוד ענן  -קצת שונה. המהר"ל מסביר את דברי רבי יהושע

ואש, כל המהלך פה הוא אלוקי ונסי אז מה אתה מתפלל עכשיו. תזרום עם המהלך, הקב"ה רוצה להראות 

ישראל  -"בני נתונים בצרה" -הכול פה מהלך אלוקי. אבל על פי הדעה השנייהנסי ניסים, "עלי הדבר תלוי", 

מרגישים מצוקה ולכן זה לא הזמן להאריך ברחמים, בתפילה, זה הזמן עכשיו להוביל את ישראל לצרה, ללמוד 

להתמודד עם צרות. אני בכוונה הבאתי להם עם צרה, אני רוצה שהם יתמודדו, הם צריכים ללמוד איך 

 דים עם צרות, איך הם חושפות בנו אמונה וגודל. צריך לעבור דרך הצרה, אל תאריך בתפילה. מתמוד

 קריעת ים סוף היא מצד אחד ניסיון אדיר של עם ישראל ומצד שני זו יד גדולה ורוממות עצומה. 

וד למעשה גם ירידת המן שמופיעה בהמשך הפרשה, גם עליה אפשר להסתכל על שני התמודדויות, ואפילו ע

 -לפני המן. כל הימים שבהם אנחנו הולכים במדבר ומקבלים ניסים "וילונו העם על משה לאמור...ושם ניסהו"

הנושא המרכזי הוא הניסיון, הרצון לזכך את ישראל, לגרום להם להתמודד, או שאולי הנושא המרכזי הוא 

מצד שני המן כולו הוא עניין  להראות שהכול פה הוא הנהגה האלוקית. ירידת המן היא גם "למען אנסנו",

 עליון ומרומם של תזונה משמיים. ברכת שמיים עלינו שהיא ביטוי להשגחה גדולה. 



 בס"ד

© 

 כל הזכויות שמורות
  | הוצאה לאור | ספרי הרב אליעזר קשתיאל - קוראים נבון

 navon.books@gmail.com | navon.co.il-www.korim | 0523907515 – רליצירת קש
3 

כל פעם כשאנחנו נמצאים בהליכה בעולם הזה ואנחנו רואים דברים ומתמודדים עם דברים תמיד לנגד עינינו 

ה לראות מה הקב"ה אומר לנו הראיה היא כפולה, האם הנושא הוא לחשוף את מה שטמון בנו או שמא ז

ממרומים. האם הארץ עיקר או שהשמיים עיקר. בים סוף נקודת המפגש בין הטבע שטמון בנו לבין הדבר 

 שמגיע ממרומים. 

בתחילת הכוזרי כאשר המלך הכוזרי קורא לחבר החבר אומר לו את תמצית אמונתו: "אני מאמין באלוקי 

ת הים ואת הירדן...". מוזרה הלשון שלו. אני מאמין באלוקים אברהם יצחק ויעקב...אחרי אשר העבירם א

שהוציא את בני ישראל ממצרים והנחילם את הארץ אחרי שהוא העביר אותם את הים. זה נראה כאילו הוא 

נזכר במשהו שהוא שכח. החבר לא מדבר בצורה כרונולוגית: אברהם, יציאת מצרים, מדבר, ים, מתן תורה 

עניינים שעם ישראל בא לגלות. עם ישראל בא לגלות את מה שטמון בו מצד אחד  וכו'. באמת ישנם שני

ומצד שני הוא לשמוע דברים עליונים ממרומים. יש לגלות את טבענו, את מה שטמון באדם, את עצמות 

יוסף שבנו ומצד שני לשמוע את מה שאומר הקב"ה ממרומים. יש צד שהוא לראות את בני ישראל שיצאו 

כו במדבר והגיעו עד לארץ. אנשים שהולכים בדרך מופלאה. ומצד שני אנחנו עם שזה שמשה ממצרים והל

בא אלינו עם תורתו ממרומים. ים סוף הוא נקודת מפגש וממשק בין יציאת מצרים שעניינה חשיפת עצמנו, 

 לבין התורה שבאה ממרומים, תורת משה, המסרים העליונים משמים. קריעת ים סוף היא בתווך. 

לקו חז"ל בטיב הקשר בין אברהם אבינו לקריעת ים סוף. גם לפי רבי בנא במדרש וגם לפי רבי אלעזר יש נח

קשר בין אברהם אבינו לבין קריעת ים סוף. רבי בנא אומר בשביל אברהם אני קורע להם את הים שנאמר 

נאמר כי זכר את דבר "ויבקע עצי עולה ויבקעו המים", לפי רבי אלעזר הקשר הוא שונה, בלשון המדרש: "ש

קודשו את אברהם עבדו ויוצא בששון וברינה את בחוריו". המהר"ל מבחין בשני צדדים באברהם אבינו אבי 

האומה, שורש אמונת ישראל. מצד אחד הוא מתגבר על טבעו "כי אין הטבע נותן לשחוט בנו" לכן זכו בניו 

מם ולבקע, לקרוע את הים. אבל יש צד אחר שהמים יקרעו עבורם. אברהם יודע לעמוד בניסיונות, להתרו

באברהם, אברהם הוא אדם עליון, הוא איש מופת ונס, הוא בכלל לא מפה, הוא אדם נבדל. וכיוון שהוא כל 

כך קדוש לא יכול להיות שיהיה מה שיעצור אותו בעולם, המציאות נדחית מפניו. אברהם חשף מה אדם יכול 

 ובה אנחנו שייכים. להוציא מעצמו והוא גם חשף לאיזה ג

כל עבודת ה' שלנו תהיה כפולה, לייסר את הטבע ולהכניע את הגוף ומצד שני ליצור קשר אל גילויים עליונים, 

אל נבואה ותורה. הסולם יהיה מוצב ארצה וראשו מגיע השמימה. עבודת הארץ ועבודת השמים. שני ארונות 

ארון הברית. שני ארונות ילכו אתנו, ארון אחד יספר ילוו את עם ישראל לאחר מתן תורה: ארונו של יוסף ו

מה נמצא בטבע שלנו וארון אחד יספר למה אנחנו יכולים להשתייך. שני ארונות יוליכו את ישראל בכל ימי 

 "אחת דיבר אלוקים שתיים זו שמענו". -חייהם, לא רק עד לכניסה לארץ אלא עד ימות עולם

 


